



NUR-SULTAN DECLARATION OF THE FOURTH CONGRESS OF THE ASSOCIATION OF ASIAN CONSTITUTIONAL COURTS AND EQUIVALENT INSTITUTIONS

We, the Members of the Association of Asian Constitutional Courts and Equivalent Institutions (hereinafter - AACC), held the Fourth Congress on 27 August, 2020 in Nur-Sultan, Republic of Kazakhstan, under the general theme "The XXI Century Constitution – the Rule of Law, the Value of Person and the Effectiveness of the State".

Eventhough for the first time, the AACC Congress was held via video conference, it was still met with great enthusiasm and it was attended by delegates of the constitutional courts and equivalent institutions of the AACC members-states, as well as representatives of international organizations and other groups of constitutional courts / institutions based on a regional or linguistic principle as observers and guests. The Congress provided everyone a wonderful opportunity to exchange experience and fruitful discussions on topical issues related to the establishment of the rule of law, mechanisms for the promotion and protection of constitutional rights of citizens, the role of constitutional courts and equivalent institutions in this process, as well as modernization of the state in response to modern challenges, in particular connected to the COVID-19 pandemic.

Considering the achievements of the past years and following the conclusions of this Congress, we declare the following:

1. We reaffirm that the Constitution is the Basic Law of the State. In an era of global changes and digital transformation ensuring the supremacy of the Constitution and the principle of the rule of law, strict adherence to its provisions, raising the level of the constitutional culture of society are indispensable conditions for the civilized and progressive development of any state that has embarked on the path of democratic modernization.

2. We believe that bodies of constitutional review play an important role in the implementation, development and protection of constitutional values.

Our common goal is to ensure the rule of law, protect human rights and the democratic foundations of society.

3. We recognize that modern challenges associated with the outbreak COVID-19 virus, as declared a pandemic by the World Health Organization, have raised the need for a deep understanding of the international and national legal framework in terms of increasing their effectiveness in preventing and eliminating this threat.

We are confident that the improvement of legal mechanisms for ensuring the rights and implementation of the duties of citizens in such situations and the formation of safe conditions for the life of society including the intensification of digital technologies usage in the administration of justice are of importance.

In addition, we express our common solidarity and readiness to support each other in this temporary difficult period and make every effort to preserve the inviolability of the most important legal values through the instruments of constitutional justice.

4. We support the need to further develop cooperation at the international and regional levels with a view to joining efforts in finding answers to global challenges, in particular, climate changes, that have a serious impact on democratic principles, the protection of human rights and the rule of law. For that purpose we express our interest in considering enhancing cooperation with European Commission for Democracy through Law of the Council of Europe (Venice Commission), the World Conference on Constitutional Justice (WCCJ), other regional and linguistic groups of constitutional courts and equivalent institutions. This interest includes a full support for AACC members who are willing to be the host of upcoming WCCJ Congress or other global forum. We also express our support to such fundamental principles of international law as inadmissibility of violation of territorial integrity, inviolability of borders and peaceful resolution of conflicts.

5. The AACC unanimously supports the Constitutional Court of the Republic of Indonesia's offer to host the 5th Congress of WCCJ in 2022.

6. The AACC is open for accession to the constitutional control bodies of Asian countries that share the goals of the Association. We call on other constitutional courts and equivalent institutions in Asia to join us and jointly address the challenges of upholding the principles of constitutionalism in the region. In this connection, we welcome the accession to AACC of the Supreme Court of Bangladesh.

7. Expressing our sincere appreciation to the Constitutional Council of the Republic of Kazakhstan for the successful holding of the Fourth Congress of the AACC, the Board of Members welcomes the continuation of Kazakhstan's presidency over the coming year.

Adopted on this Twenty Seventh Day of August in the Year Two
Thousand and Twenty in Nur-Sultan, Kazakhstan

President of AACC


Kairat MAMI



НУР-СУЛТАНСКАЯ ДЕКЛАРАЦИЯ ЧЕТВЕРТОГО КОНГРЕССА АССОЦИАЦИИ АЗИАТСКИХ КОНСТИТУЦИОННЫХ СУДОВ И ЭКВИВАЛЕНТНЫХ ИНСТИТУТОВ

Мы, члены Ассоциации азиатских конституционных судов и эквивалентных институтов (далее - ААКС), провели 27 августа 2020 года в г. Нур-Султане, Республика Казахстан, Четвертый Конгресс, посвященный общей теме «Конституция XXI века - верховенство права, ценность человека и эффективность государства».

Несмотря на то, что впервые Конгресс ААКС состоялся в формате видео-конференции, он был воспринят с большим энтузиазмом и в его работе участвовали делегаты органов конституционного контроля государств-участников ААКС, а также в качестве наблюдателей и гостей представители международных организаций, других групп конституционных судов/институтов, основанных на региональном или языковом принципе. Форум предоставил всем замечательную возможность для обмена опытом и плодотворных дискуссий по актуальным вопросам, касающимся утверждения верховенства права, механизмов поощрения и защиты конституционных прав граждан, роли конституционных судов и эквивалентных институтов в этом процессе, а также модернизации государства в ответ на современные вызовы, в частности, связанные с пандемией COVID-19.

С учетом достижений прошлых лет и выводов настоящего Конгресса, заявляем о нижеследующем:

1. Мы вновь подтверждаем, что Конституция – Основной Закон государства. В эпоху глобальных перемен и цифровой трансформации обеспечение высшей юридической силы Конституции и верховенства права, строгое следование ее положениям, повышение уровня конституционной культуры общества являются неперенными условиями цивилизованного и поступательного развития любого государства, вставшего на путь демократической модернизации.

2. Органы конституционного контроля играют важную роль в реализации, развитии и защите конституционных ценностей.

Наша единая цель – обеспечение верховенства права, защита прав человека и демократических устоев общества.

3. Мы осознаем, что современные вызовы, связанные с распространением коронавирусной инфекции COVID-19, объявленной Всемирной организацией здравоохранения как пандемия, актуализировали необходимость глубокого осмысления международной и национальной правовой базы с точки зрения повышения их эффективности в предупреждении и устранении данной угрозы.

Мы уверены в важности совершенствования правовых механизмов обеспечения прав и реализации обязанностей граждан в таких ситуациях, а также формирования безопасных условий жизнедеятельности общества, включая углубления применения цифровых технологий при отправлении правосудия.

Кроме того, выражаем нашу общую солидарность и готовность поддержать друг друга в этот временный сложный период и приложить все усилия для сохранения незыблемости важнейших правовых ценностей посредством инструментов конституционного правосудия.

4. Мы поддерживаем необходимость дальнейшего развития сотрудничества на международном и региональном уровнях с целью объединения усилий в поиске ответов на глобальные вызовы, в частности, изменение климата, которые оказывают серьезное влияние на демократические принципы, защиту прав человека и обеспечение верховенства права. С этой целью выражаем заинтересованность в рассмотрении углубления взаимодействия с Европейской комиссией за демократию через право Совета Европы (Венецианской комиссией), Всемирной конференцией по конституционному правосудию (ВККП), другими региональными и лингвистическими группами конституционных судов и эквивалентных институтов. Этот интерес включает в себя полную поддержку членов ААКС, которые проявляют желание выступить в качестве принимающей стороны предстоящего Конгресса ВККП или других глобальных форумов. Мы также заявляем о своей поддержке таких фундаментальных принципов международного права как недопустимость нарушения территориальной целостности, нерушимость границ и мирное разрешение споров.

5. ААКС единогласно выражает поддержку кандидатуре Конституционного Суда Республики Индонезия в качестве принимающей стороны 5-го Конгресса ВККП в 2022 году.

6. ААКС открыта для присоединения органов конституционного контроля азиатских стран, разделяющих цели Ассоциации. Мы призываем другие конституционные суды и эквивалентные институты

Азии присоединиться к нам и совместно решать задачи, связанные с утверждением принципов конституционализма в регионе. В этой связи, мы приветствуем вступление в Ассоциацию Верховного Суда Бангладеш.

7. Выражая искреннюю признательность Конституционному Совету Республики Казахстан за успешное проведение Четвертого Конгресса ААКС, Совет членов приветствует продолжение председательства Казахстана в течение предстоящего года.

Принята двадцать седьмого августа две тысячи двадцатого года в
г. Нур-Султане, Казахстан

Председатель Ассоциации


Кайрат МАМИ